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 ” Uheldige omstændigheder kan man sagtens komme videre fra, og jeg kender flere 
landmænd, der hurtigt fik et job efter en konkurs. Det er klart, at der ikke er to 
situationer, der er ens. Men for mange af dem, der kæmper og kæmper, tror jeg, det vil 
være bedre at sige: »Så holder vi her.«     Jens Gammelgaard, formand for Dansk Landbrug Midt- og Østjyllland

 b Indland

Hvem er jeg, hvis jeg ikke 
er landmand? Det spørgs-
mål kommer en del dan-
ske landmænd sandsynlig-
vis til at stille sig selv i de 
kommende år. En ny pro-
gnose fra Videncentret for 
Landbrug, datterselskab af 
Landbrug & Fødevarer, vi-
ser, at 2015 bliver et sær-
deles svært år for danske 
landmænd rent økonomisk, 
skriver Kristeligt Dagblad.

- Der er rigtig mange 
landmænd, der kommer til 
at køre med underskud. De 
skal tære på reserverne, el-
ler også skal de ned og tale 
med banken om at gæld-
sætte sig yderligere, siger 
Klaus Kaiser, erhvervsøko-

nomisk chef i Videncentret 
for Landbrug.

Tidligere på året viste en 
undersøgelse fra Videncen-
tret for Landbrug, at 15 pro-
cent af de i alt 11.100 danske 
landmænd i øjeblikket er i al-
vorlige økonomiske vanske-
ligheder. For dem kan næste 
år blive afgørende.

- Vi ser lige knap 1000 
landbrug, som akut er i fa-
re-zonen, fordi de har høj 
gæld, løbende underskud og 
lav effektivitet. Det vil være 
svært for dem at fortsætte, 
siger Klaus Kaiser.

Solvejg Høj er socialkon-
sulent på Videncentret for 
Landbrugs hotline, der yder 
krisehjælp til landmænd. 

Hun oplever, at flere end 
normalt har ringet efter 
rådgivning her i december.

- Mange af dem, jeg ta-
ler med, er i en slutfase, 
hvor de kæmper for deres 
virksomhed og konstant 
skal spørge banken om lov. 
De må tigge om et lån på 
10.000 kroner til reparati-
on af en maskine. Men for få 
år siden var det banken, der 
ringede hele tiden og tilbød 
sig, siger hun.

Som socialkonsulent for 
blandt andet Sønderjysk 
Landboforening er Ben-
te Bendix i daglig kontakt 
med landmænd i hele Syd-
jylland. Også hun oplever 
et stigende antal henven-

delser fra kriseramte land-
mænd, og hos mange er 
pengeproblemerne blevet 
dybt eksistentielle.

- Det er landmænd med 
en meget høj stresspåvirk-
ning. Som er angste, urolige 
og har svært ved at sove om 
natten. Enkelte har tanker 
om, hvorvidt de overhove-
det har lyst til at være her 
mere, siger hun og tilføjer:

- Landmænd er generelt 
ikke en »pivet« gruppe. De 
vil ikke ligge samfundet 
til last, og derfor ringer de 
først, når det står grelt til. 
Jeg havde for nylig en sam-
tale med en landmand, der 
havde haft økonomiske pro-
blemer i syv år.

Krise rammer landmæ
Den økonomiske krise er kun lige begyndt for landbruget, som går et tungt 2015 i møde. Der bliver nok at tænke over i traktorens  

Bland-selv-slik breder sig 
til byggemarkeder, tøjfor-
retninger og bilforhandlere.

Danskerne er nemlig vil-
de med selv at stikke hån-
den i slik-kasserne, og det 
har butiksejerne opdaget.

- Nu er det alle slags bu-
tikker, der vil have det. Den 
sidste, som vi har været ude 
at stille op ved, er et bygge-
marked, og vi har fået hen-
vendelser fra bilforhandlere 
og tøjfirmaer, siger direktør 

Per Kjær fra slikvirksomhe-
den Lokalgrossisten i Ran-
ders til DR Østjylland.

I sidste uge fandt Føde-
varestyrelsens rejsehold 25 
tons slik på et ulovligt lager 
i Tranbjerg syd for Aarhus, 
og kontrollanterne kunne 
blandt andet finde masser 
af efterladenskaber fra rot-
ter i slikket.

Det giver flere kunder 
hos Lokalgrossisten.

- Vi kan mærke, at telefo-

nen ringer lidt oftere, hver 
gang Skat har taget et la-
ger, siger Per Kjær.

Meget af det slik, som 
myndighederne konfiske-
rer, er importeret ulovligt 
for at undgå den danske 
sukkerafgift, men hos Lo-
kalgrossisten køber man 
kun slik til danske afgifter 
fra producenterne.

Virksomheden sælger 
300 tons bland-selv-slik om 
året, og Per Kjær forudser, 

at tallet kun vil vokse.
- Hvis du kigger til vores 

naboland Sverige, sælger 
man endnu mere i løsvægt, 
end man gør her i landet, så 
jeg tror, det går den vej, si-
ger han til DR Østjylland.

Bland selv-slik breder 
sig til byggemarkeder

Fem enkle behandlinger 
med trykbølger kan sparke 
gang i sexlivet for mænd, 
der oplever, at deres tro føl-
gesvend hænger slapt.

Det viser er nyt stort vi-
denskabeligt forsøg, som 
forskere fra Regionshospi-
talet i Viborg og Odense 
Universitetshospital står 
bag.

I forsøget deltog 105 
mænd, der led af impo-
tens. 51 mænd fik trykbøl-
gebehandlinger af et kvar-
ters varighed over fem uger, 
mens 54 fik snydebehand-
ling, også kendt som pla-
cebo.

Efter behandlingen var 
57 procent af mændene i 
stand til at få erektion og 
have sex, mens det kun dre-
jede sig om ni procent i pla-
cebogruppen.

Og seks måneder efter 
behandlingen var omkring 
hver femte i stand til at få 
erektion uden medicin.

- Vi har nu med et viden-
skabeligt forsøg bevist, at 
trykbølger hjælper mod im-
potens, siger Lars Lund, 
overlæge på Urologisk af-
deling på Odense Universi-
tets Hospital.

Behandlingen foregår 
ved hjælp af et håndholdt 
trykbølge-apparat. Trykbøl-
gerne danner nye blodkar, 
hvilket øger blodtilførslen 
til penis.

Studiet kommer i for-
længelse af et pilotpro-
jekt i 2011, hvor 15 mænd 
blev behandlet med tryk-
bølger.

Lars Lund mener, at be-
handlingen er et godt alter-
nativ til piller og injektio-
ner, fordi der ikke er nogen 
bivirkninger.

- Mænd er ellers nogle 
kyllinger, specielt i det om-
råde, men der er ikke noget 
at mærke med trykbølger, 
og det er bedre end at fyl-
de sig med kemi, siger han.

Det nye studie kan være 
gode nyheder for de mænd, 
der lider af impotens. Der 
er dog et stykke vej til, at 
det kan blive et offentligt 
tilbud.

Hos Dansk Urologisk Sel-
skab påpeger formand, Ulla 
Geertsen, at der skal yder-
ligere forskningsresultater 
til, før man eventuelt vil an-
befale trykbølger som et of-
fentligt tilbud.

- Det er vigtigt, at man 
får afgrænset patientgrup-
pen, så man kan se, hvem 
der har glæde af hvad. Det 
er ikke nødvendigvis alle, 
der skal have trykbølger 
som førstebehandling, si-
ger hun.

Hun siger også, at det 
skal undersøges, hvilke om-
kostninger der er forbundet 
med at indføre trykbølger.

/ritzau/

Forskere i Viborg:

Trykbølger kan 
give mænd  
potensen igen

Forskere fra Regionshospitalet i Viborg og Odense 
Universitetshospital er i et spritnyt studie nået frem 
til, at såkaldte trykbølger kan være en god behandling 
mod impotens.
I studiet deltog 105 mænd med impotens. 51 mænd 
fik trykbølgebehandlinger af et kvarters varighed over 
fem uger, mens 54 fik snydebehandling, også kendt 
som placebo.
Efter behandlingen var 57 procent af mændene i stand 
til at få erektion og have sex, mens det kun drejede sig 
om ni procent i placebogruppen.

 ■ Impotens, også kaldet erektil dysfunktion, er en 
manglende evne til at få eller vedligeholde en 
rejsning, som gør det muligt at have samleje.

 ■ Der er ikke nogen præcis statistik for, hvor mange 
der lider af impotens. Forekomsten øges dog med 
alderen. Tilstanden ses hos omkring hver tredje 
mand i 65-års alderen, mens forekomsten blandt 
mænd omkring de 40 er 5-10 procent.

 ■ En del flere oplever dog i perioder at have 
problemer med at få rejsning.

 ■ Erektion er resultatet af et samspil mellem 
nervesystemet, hormonbalancen, psyken og 
blodkarsystemet.

 ■ Rejsningsproblemer kan derfor opstå som følge af 
en lang række sygdomme. Ofte skyldes det mere 
end en enkelt faktor.

Kilde: Sundhed.dk, Netdoktor
/ritzau/

 b Impotens
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 ” Det er ikke nogen nyhed, at det er vanskeligt at sende flygtninge hjem igen. At det 
kan komme som en overraskelse for Morten Østergaard, må hænge sammen med, 
at han ikke har været godt nok inde i sagerne.

Martin Henriksen, udlændingeordfører i Dansk Folkeparti

nd på identiteten
Inger Anneberg, antropo-

log og forsker ved Institut 
for Husdyrvidenskab, Aar-
hus Universitet, mener, at 
der er meget identitet på spil 
for landmændene i disse år.

- Man er bundet af fore-
stillingen om jord, dyr og na-
tur. Nogle har måske overta-
get gården, og der er noget 
familiemæssigt på spil. Det 
kan være medvirkende til, 
at landmænd undgår at 
sige fra i tide. De venter for 
længe - holder fast i forestil-
lingen om, at »det her skal 
jeg selv kunne klare« - og 
vil ikke bede om hjælp. Det 
er en stor risiko, hvis man 
har med dyr at gøre og i dag 
også med masser af teknolo-

gi, siger Inger Anneberg.
Det er ikke let at træf-

fe en beslutning om at 
skulle forlade slægtsgår-
den gennem generationer. 
Men landmænd skal må-
ske være bedre til at erken-
de, når spillet er ude, mener 
Jens Gammelgaard, for-
mand for Dansk Landbrug 
Midt- og Østjylland.

- Det er tragisk, men ver-
den går ikke under af den 
grund. Uheldige omstæn-
digheder kan man sagtens 
komme videre fra, og jeg 
kender flere landmænd, der 
hurtigt fik et job efter en 
konkurs. Det er klart, at der 
ikke er to situationer, der er 
ens. Men for mange af dem, 

der kæmper og kæmper, 
tror jeg, det vil være bedre 
at sige: »Så holder vi her.«

Det er handelskrisen 
mellem Rusland og Vesten, 
der sammen med kraftigt 
faldende fødevarepriser gør 
det kommende år ekstraor-
dinært usikkert, især for 
de landmænd, der holder 
svin og kvæg. Videnscen-
tret for Landbrug vurderer, 
at den gennemsnitlige svi-
neproducent det kommen-
de år skal regne med et un-
derskud på 822.000 kroner 
før aflønning af ejerens ar-
bejdsindsats. For mælke-
producenter regner man 
med, at underskuddet bli-
ver 261.000 kroner.

  førerhus.  Scanpix

Danske fiskere får lov at 
fange flere fisk i 2015. Kvo-
terne for næste år er tirsdag 
aften faldet på plads efter 
intense forhandlinger mel-
lem EU’s fiskeriministre og 
EU-Kommissionen, oplyser 
fødevareminister Dan Jør-
gensen (S).

- Vi har landet en aftale, 
der er bæredygtig for både 
miljøet og de danske fiske-
re, siger han.

Fiskerne i Nordsøen får 
højere kvoter på brisling 
- hele 62 procent - og på 

sperling, torsk, rejer, rød-
spætter og jomfruhummer, 
mens der bliver flere torsk 
og jomfruhummere til fiske-
re i Skagerrak.

- Aftalen viser, at vækst 
og miljø ikke er en modsæt-
ning, men derimod hinan-
dens klare forudsætning, 
siger Dan Jørgensen.

EU-Kommissionen har 
ifølge ministeren igennem 
de seneste måneder skabt 
usikkerhed hos de danske 
fiskere ved at sætte spørgs-
målstegn ved de nuværen-

de regler for bifangst. Den 
usikkerhed er nu væk.

- Det ville have kostet 
danske fiskere en milli-
ard kroner, hvis kommis-
sionen havde holdt fast i 
sit forslag, der havde gjort 
det praktisk umuligt at fi-
ske brisling, tobis og sper-
ling næste år. Som en eks-
tra fjer i hatten får fiskerne 
også større kvoter på vigti-
ge arter næste år, siger Dan 
Jørgensen.

/ritzau/

Danske fiskere må  
fange mere i 2015

Både Venstre og Dansk Fol-
keparti mener, at den radi-
kale leder, økonomi- og in-
denrigsminister Morten 
Østergaard, undergraver 
stramningerne på asylom-
rådet, når han ønsker fuldt 
integrationsprogram til 
flygtninge fra Syrien, som 
får asyl i Danmark.

- Det lød til at være en 
stor stramning, men når 
man nu hører Morten 
Østergaard, viser det sig jo 
bare at være tomme ord, si-
ger Venstres politiske ordfø-
rer Inger Støjberg.

- Morten Østergaard si-
ger, at de syriske flygtninge 
skal integreres i Danmark. 
Nu får de deres familier 
herop efter familiesammen-
føringsreglerne, og så kom-
mer de jo ikke til at vende 
hjem igen, siger Inger Støj-
berg.

Morten Østergaard siger 
i Politiken, at der er behov 
for at se realiteterne i øjne-
ne og glemme al snak om, at 
syrerne er her i en kort pe-

riode. Vi er nødt til at plan-
lægge efter, at de er her i 
årevis, lyder det.

Inger Støjberg kan ikke 
give et bud på, hvornår der 
bliver fred i Syrien, så flygt-
ningene kan vende hjem.

- Men jeg kan sige noget 
om, hvad flygtningene skal 
bruge tiden på, mens de er 
her. Man skal vedligeholde 
de kompetencer, de er kom-
met med, og måske også 
ruste dem, så de bedre kan 
genopbygge Syrien, når der 
bliver fred.

- Der er en meget stor 
forskel på, om man med vo-
res udgangspunkt synes, at 
de syriske flygtninge skal 
hjem igen, når der er fred 
i Syrien. Eller om man som 
Morten Østergaard synes, 
at de skal igennem en fuld 
og hel integrationsproces, 
siger hun.

Regeringen er ved at få 
vedtaget en ny, midlertidig 
opholdstilladelse på et år til 
netop krigsflygtninge, der 
herefter må vente et år på 

at få familiesammenføring.
Men i Dansk Folkepar-

ti ser udlændingeordfører 
Martin Henriksen gerne, 
at reglerne strammes yder-
ligere, så den midlertidige 
opholdstilladelse skal gæl-
de alle flygtninge.

- Jeg går ud fra, at Ven-
stre, som ikke mener, at re-
geringens lovforslag er nok, 
så i stedet vil støtte Dansk 
Folkepartis forslag. Det må 
være logikken, siger han i 
en skriftlig kommentar.

- Det er ikke nogen ny-
hed, at det er vanskeligt at 
sende flygtninge hjem igen. 
At det kan komme som 
en overraskelse for Mor-
ten Østergaard, må hænge 
sammen med, at han ikke 
har været godt nok inde i 
sagerne, siger Martin Hen-
riksen.

- Men det ændrer ikke 
på, at vi i Dansk Folkeparti 
fastholder, at de skal hjem 
igen, hvis ikke til Syrien, så 
til et center i nærområdet, 
lyder det. /ritzau/

R-forslag om  
integration af syrere 
møder blå modstand

Uddannelsen til social- og 
sundhedshjælper er popu-
lær blandt nydanskere. For 
mange er Sosu-uddannel-
sen en vej ind på det dan-
ske arbejdsmarked.

- Jeg synes, at uddannel-
sen er en god måde at bli-
ve integreret på, siger Mun 
Ntoh Kang til Fagbladet 
FOA.

Hun kom til Danmark fra 
Cameroun for tre år siden 
og går på social- og sund-
hedsskolen i Herlev.

Her er der elever fra fire 
kontinenter i hendes klasse.

Også Dona Salazar Peter-
sen fra Filippinerne ser po-
tentialet i uddannelsen.

- Jeg har valgt sosu-ud-
dannelsen, fordi jeg gerne 
vil arbejde med ældre men-
nesker. Og fordi det er vigtigt 
for mig at være aktiv i det 
danske samfund, siger hun.

Selve det at uddanne sig 
er dog ingen garanti for at 
få job inden for faget, når 
man er indvandrer eller ef-

terkommer.
21,4 procent af FOA’s 

medlemmer med indvan-
drer- eller efterkommer 
baggrund fra ikke-vestli-
ge lande er berørt af ledig-
hed, mens det for medlem-
mer med dansk oprindelse 
er 11,2 procent, viser opgø-
relsen.

Siden 2008 har FOA haft 
en stigning på 30 procent i 
antallet af medlemmer, som 
er indvandrere og efterkom-
mere fra ikke-vestlige lande.

Sosu-uddannelsen er 
populær blandt nydanskere

Klagerne over skifergas-
boringerne ved Dybvad er 
blevet afvist af Natur- og 
Miljøklagenævnet. Der-
med kan arbejdet med 
den første prøveboring 
efter skifergas på dansk 
jord fortsætte, fortæller 
P4 Nordjylland.

Seks forskellige orga-

nisationer, naboer og for-
eninger havde klaget over 
indvindingen. De mener 
ikke, at myndighederne 
har undersøgt miljøkon-
sekvenserne godt nok, 
men klagenævnet har 
stadfæstet Frederikshavn 
Kommunes tilladelse, til 
ærgrelse for skifergas-

modstanderne.
- Jeg er selvfølgelig me-

get skuffet, siger Carsten 
Cederholm fra Netværk 
til Oplysning om Skifer-
gas.

Han har ikke tillid til, 
at de danske miljømyn-
digheder har gjort deres 
arbejde godt nok. /ritzau/

Skifergasboringer  
fortsætter trods modstand


